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V tomto OPusculu se dočteme něco o… kráse. 
O jejím hledání, zobrazování, propojování s du-
chovním rozměrem našeho bytí. Krása! Jenže 
v posledních měsících a týdnech si nejednou ří-
káme, vykřikujeme nebo někde v hloubce v nás 
se ozývá sotva vyřčené, ale až do morku kosti za-
koušené: hrůza… Válek a hrozných událostí ne 
úplně daleko od nás neubývá. A na to, co se stalo 
těsně před Vánoci v Praze… raději zapomenout? 
To nejde…

Ani ke kráse, ani k hrůze nemůžeme zůstat 
lhostejní. Krásu – tu opravdovou – se učíme po-
znávat, necháme se jí přitahovat a vést. Připo-
meňme si slavný citát Dostojevského: „Svět spasí 
krása.“

Jak se ale postavit k opaku krásy a plnosti 
bytí… ke všemu tomu zlému a strašnému, co se 
děje okolo nás? Svět nespasíme my, ale máme 
jeden lék, který vždy pomůže – nám i těm, kdo 
jsou zlem zasažení: modlitba. A tak pokračujme 
v modlitbě. A mezi mnoha úmysly připomínám 
jeden konkrétní, za který se stále modlíme. Sest-
ry mnišky v Uherském Brodě každý den růženec. 
Sestry mnišky v Praze-Lysolajích mají na ten-
to úmysl každý den tichou adoraci od 18.45 do 
19.30 hodin, k níž se pravidelně chodí připojo-
vat další věřící. Sestry Terezie a Edita se též stále 
modlí na tento úmysl. A dominikánští laici v zá-
padních Čechách (a asi už nejen tam) vychází při 
svých modlitbách ze zkušenosti z druhé světové 
války. Když Hitler bombardoval Británii a zdá-
lo se, že se vylodí, skupina lidí kolem Winstona 
Churchila se v určitou hodinu na minutu zasta-
vila se střelnými modlitbami, aby se válka neroz-

ÚVODNÍ SLOVO

Krása spasí svět!

Díky našemu Pánu 
nemají bolest, smrt 
ani hrůza poslední 
slovo. On, jenž je ta 
největší krása, spasí 
svět!
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šířila do Británie. Tak i my se vždy v 16 hodin zastavíme a modlíme se za 
Ukrajinu. Každý svými slovy, která se u jednoho bratra ustálila takto: „Pane 
Ježíši, prosím tě za spravedlivý mír na Ukrajině, prosím tě za Rusko – do-
přej mu spravedlivou vládu. Prosíme tě za nás i za Evropu – uchraň nás 
války, zvláště té jaderné. Přijmi k sobě všechny zemřelé v tomto konfliktu 
a zraněné a opuštěné potěš! Otčenáš, Zdrávas.“

A tak posilme všichni v postní době modlitby na tento úmysl, a sa-
mozřejmě i za všechny ostatní. A kdo byste chtěli a mohli připojit almuž-
nu, můžete poslat finanční dar na číslo České dominikánské provincie: 
637 5022 / 2700. K případnému daru prosím jasně připište úmysl: dar pro 
Ukrajinu. Po Velikonocích předáme dary bratru Jarosławovi Krawieco-
vi OP, ukrajinskému vikáři, a o účelu využití daru vás budeme informovat. 
Potřeb je mnoho. Sám bratr Jarosław ovšem nepřestává dodávat: hlavně 
potřebujeme modlitbu. 

A tak – použiji hrozné slovo – střílejme! Ale modlitbami. Díky našemu 
Pánu nemají bolest, smrt ani hrůza poslední slovo. On, jenž je ta největší 
krása, spasí svět! 

 fr. Lukáš Fošum OP

Kázání v barvách
Fra Angelico (1395–1455)

Když se řekne „dominikán“, obvykle lidem na-
skočí buď inkvizitor, nebo učenec. Mezi domi-
nikány samozřejmě inkvizitoři byli, ale není to 
něco výrazně typického. Představa dominikána 
jako učence je realitě bližší. To, co je ale ještě 
důležitější, je intelektuální nasazení ve službě 
spásy našich bližních, krátce řečeno: kázání. Do-
minikán (přesněji řečeno: bratr kazatel) nestu-
duje, aby udělal akademickou kariéru, ani aby 
oslnil své bližní. Studuje proto, aby mohl lépe 
zvěstovat evangelium. Forma kázání pak může 
být různá. Od klasického modelu učence a vel-
kého teologa k různým jiným formám svědectví 
o pravdě. Velmi zajímavým případem kazatele 
je pozdně středověký (nebo, chcete-li, raně re- Fo
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nesanční) dominikán Guido di Pietro, řeholním jménem Jan z Fiesole, kte-
rý je znám jako Fra Angelico a v katolické církvi je ctěn jako blahoslavený. 
Říká se o něm, že kázal svým štětcem.

Kdo by chtěl jeho obrazy vidět na vlastní oči, může navštívit např. Kon-
vent sv. Marka nebo Galerii Uffizi ve Florencii, kostel Santa Maria sopra Mi-
nerva, kde je Fra Angelico (stejně jako Kateřina Sienská) pohřben, případně 
různá muzea v Evropě. Pro nás je však zajímavější zamyslet se nad tím, 
v čem vlastně spočívá kázání skrze obrazy. Pokud se nespokojíme s pouhým 
konstatováním, že obrazy ukazují výjevy ze života Krista a svatých (neboť to 
mohou dělat i neumělé dětské kresby), musíme jít hlouběji k tomu, co dělá 
kázání skutečně dobrým a vpravdě apoštolským. Tak jako každé nábožen-
sky zabarvené vyprávění není dobrým kázáním, není jím ani každé nábo-
žensky založené výtvarné snažení. Dobré kázání slovem především výstižně 
ukazuje pravdu a pomáhá ji posluchačům rozpoznat a pochopit v co největší 
šíři a kontextu včetně dopadu na vlastní život. Dobré kázání obrazem zase 
ukazuje krásu a (odpusťte opakování) pomáhá ji tomu, kdo se dívá, dobře 
rozpoznat a přijmout v co největší šíři a dopadu na vlastní život. Jaký je 
rozdíl mezi pravdou a krásou?

Metafyzika nás učí, že pravda i krása jsou určitým vyjádřením bytí. Vše, 
co je (tedy odborně řečeno „jsoucno“), je jako takové dobré, pravdivé a krás-
né. Teologie nám připomíná, že Bůh je nejvíce jsoucí a také nejvíce dobrý, 
pravdivý a krásný. Přesněji řečeno, je bytím, dobrem, pravdou a krásou sa-
mou. Je jediným a zásadním zdrojem bytí, dobra a krásy ve všem, co je. To 
znamená, že všechno stvoření existuje jen díky němu a díky svému původu 
od Boha je také veškeré stvoření pravdivé, dobré a krásné. Lež, zlo a oškli-
vost nejsou nějakou odlišnou realitou (bytím), ale deficitem bytí – znetvo-
řením, vyprázdněním, vzdálením od reality a v posledku od Boha.
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Na to, že Bůh je pravda a že skrze pravdu docházíme k Bohu, jsme zvyklí. 
A ona pravda není jen pravda teologická (nauka víry), ale jakákoli pravda, 
neboť přirozené je předpokladem nadpřirozeného. Často se mluví o knize 
přírody a knize Písma svatého, což dobře vystihuje onu sepjatost přirozené 
a nadpřirozené roviny našeho života a cesty k Bohu. Tomu odpovídá i obvyk-
lá katolická praxe, kdy studium teologie je předcházeno stu diem filosofie.

Nyní musíme rozšířit svou pozornost i na krásu, která je stejně význam-
ným zobrazením bytí a v posledku i božství jako pravda. Fra Angelico tvořil 
obrazy. Byl tedy výtvarný umělec. Nechci hodnotit konkrétní podoby výtvar-
ného umění, neboť v tom nejsem kompetentní. Lze ale konstatovat, že umě-
lec může usilovat o vyjádření různých věcí. Důležité je, jestli usiluje o vyjád-
ření jsoucna, tedy reality, skutečnosti. To vždy nemusí znamenat realismus 
ve stylu fotografie. Může jít o alegorie, pohled na realitu určitou subjektivní 
perspektivou, o snahu o zobrazení toho, co očima zahlédnout nejde, ale je 
to nějakou skutečností. Pokud zobrazuje něco v tomto smyslu skutečného, 
může zachytit nejen pravdu, ale i krásu. Dobré zobrazení Boží skutečnosti, 
tedy „toho, co nějak od Boha vychází či k Bohu vede“ (jak říká Tomáš na 
začátku své Sumy o teologii), je krásné. A má tak i zvěstovatelskou neboli 
kazatelskou povahu. 

Pro nás může setkání s uměním, a v prvé řadě s uměním náboženským, 
vyvolávat právě tuto otázku: Je krásné? Někdy může být zajímavé, ale to 
ještě není krása. Krása je něco víc. Zajímavé jsou např. i zločiny. Krása je ale 
dobrá a představuje bytí, nikoli jeho deficit. Fra Angelico svými obrazy uka-
zuje nejen například postavy Krista a svatých, ale ukazuje je jako lidské by-
tosti par excellence, v nichž se různým způsobem zobrazuje i božství (bytí), 
buď podstatně, jako je tomu v Kristu, který byl Bůh i člověk, nebo skrze mi-
lost, jako je tomu u svatých. Zobrazuje je jako bytosti dobré (dobro), jako 
bytosti žijící v pravdě (pravda). A protože nás metafyzika učí, že ens, bonum, 
verum et pulchrum convertuntur (jsoucno, dobré, pravdivé a krásné se dají 
zaměnit), jsou tyto obrazy skutečně krásné. 

Angelicovy obrazy netřeba popisovat, jejich reprodukce lze najít v růz-
ných knihách i na internetu. Měli bychom se ale zamyslet nad rolí krásy v ná-
boženství. Nesmí nám být lhostejné, zda k nám z kazatelen a knih přichází 
pravda nebo lež. A podobně nám nesmí být lhostejné, zda kázání či teo logické 
knihy, a také liturgie včetně zpěvu či mobiliáře kostelů, jsou krásné nebo ošk-
livé. Krása, stejně jako pravda, není zbytnou šlehačkou na dortu, ale podsta-
tou věci. Pokud pochopíme, jak byl díky svému štětci a barvám Fra Angelico 
kazatelem, pochopíme i to, jak je krása neoddělitelná od pravdy a jak je v na-
šem životě důležitá. Nejen v životě přirozeném, ale i tom náboženském.

Tomáš Machula

KRÁSA
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Moc krásy

Shromáždění Synody o synodalitě, které probíhalo v říjnu 2023 ve Vati-
kánu, předcházela třídenní rekolekce, jejímž vedením byl pověřen fr. Ti-
mothy Radcliffe OP. V jedné z meditací, inspirované událostí Proměnění 
Páně, se zamýšlel nad problematikou autority/moci a poukázal na její 
souvislost s krásou.

Celý svět trpí krizí autority. Ztratily ji všechny instituce. Politická scéna, 
právo, tisk, ti všichni cítí, jak autorita upadá. Zdá se, že autorita vždy patří 
jiným: buď diktátorům, kteří se na mnoha místech dostávají k moci, nebo 
novým médiím, celebritám a influencerům. Svět hladoví po hlasech, které 
by se s autoritou vyjadřovaly ke smyslu našeho života. Hrozí, že vakuum za-
plní nebezpečné hlasy. Našemu světu nevládne autorita, ale kupecké vzta-
hy – dokonce i v rodinách, na univerzitách, v církvi.

Jak by církev mohla získat zpět ztracenou autoritu a oslovit náš svět, 
který hladoví po pravdivém hlasu? Lukáš vypráví, že když Ježíš učil, „žasli 
nad jeho učením, protože jeho slovo mělo moc“ (Lk 4, 32). Přikazuje zlým 
duchům a oni ho poslouchají. Stejně tak vítr a moře. Má dokonce moc po-
volat svého mrtvého přítele zpět do života: „Lazare, pojď ven!“ (Jan 11, 43). 
A v závěru Matoušova evangelia zazní slova: „Je mi dána veškerá moc (au-
torita) na nebi i na zemi“ (Mt 28, 18).

Zhruba uprostřed synoptických evangelií, v Cesareji Filipově, dochází 
k masivní krizi autority. Ve srovnání s ní nestojí naše současné krize za řeč. 
Ježíš sděluje svým nejbližším přátelům, že musí jít do Jeruzaléma, kde bude 
trpět, bude zabit a vstane z mrtvých. A oni to nepřijmou. Ježíš je tedy bere 
s sebou na horu a je před nimi proměněn. Jeho autorita se odhaluje v jeho 
slávě, ve svědectví Mojžíše a Eliáše. Je to autorita, která se dotýká jejich uší 
a očí, jejich srdcí a myslí, jejich představivosti. Konečně mu teď naslouchají.

Petr je plný radosti: „Je dobře, že jsme tady!“ (Mk 9, 5). Proslulou vě-
tou to vyjádřil Teilhard de Chardin (1881–1955): „Radost je neomylným 
znamením přítomnosti Boží.“ Bez radosti nemá nikdo z nás autoritu. Nikdo 
neuvěří mrzutému křesťanovi! V události Proměnění proudí radost ze tří 
zdrojů: z krásy, dobroty a pravdy. Můžeme zmínit i jiné podoby autority. 
Instrumentum laboris akcentuje autoritu chudých, je zde také autorita tra-
dice a autorita hierarchie s její službou jednotě.

Autorita je mnohočetná a vzájemně posilující. Nejde o žádné soupeře-
ní, jako kdyby laici mohli mít více autority pouze tehdy, když ji ubereme 

KRÁSA
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biskupům, nebo jako když 
se takzvaní konzervativci 
přetahují o autoritu s pro-
gresisty. Mohli bychom 
být v pokušení svolávat 
oheň na ty, jež považuje-
me za své oponenty, jako 
učedníci v evangeliu (Lk 9, 
51–56). Ale v Trojici není 
žádná rivalita. Otec, Syn 
a Duch svatý nesoupeří 
o moc. Ani mezi čtyřmi 
evangelii nepanuje žádná 
soutěživost…

K našemu bezrad-
nému světu promluvíme 
s autoritou tehdy, pokud 
překonáme konkurenční 
způsoby existence. Tehdy 
rozpozná svět hlas pastýře, 
který svolává k životu. Vraťme se ke scéně Proměnění na hoře a pozorujme 
vzájemné působení různých podob autority.

Nejprve je tu krása, sláva. To jsou v hebrejštině prakticky synonyma. 
Biskup Robert Barron (* 1959) někde řekl, že krása může zasáhnout člově-
ka, který odmítá jiné formy autority. Protože morální pohled může být vní-
mán jako moralistický: „Jakým právem mi chceš mluvit do života?“ Doktri-
nální autorita může být odvržena jako utlačující: „Jak se odvažuješ říkat mi, 
co si mám myslet?“ Ale krása má autoritu, která se dotýká hluboké intimity 
naší svobody.

Krása otevírá naši představivost transcendentnu, vlasti, po níž toužíme. 
Jezuitský básník Gerard Manley Hopkins (1844–1889) nazývá Boha „krá-
sou samou a dárcem krásy“ (The Golden Echo). A Tomáš Akvinský říká, že 
krása odhaluje konečný cíl naší životní cesty, podobně jako terč, na nějž 
míří lučištník (STh III, q. 45).

Není divu, že Petr neví, co říci. Krása nás přenáší za hranice slov. Říká se, 
že každý dospívající má nějakou zkušenost s transcendentní krásou. Jestliže 
však nemá žádného průvodce, jako měli učedníci v osobě Mojžíše a Eliáše, 
snadno ten okamžik propásne. Když mi bylo šestnáct a navštěvoval jsem be-
nediktinskou školu, prožil jsem takový okamžik ve velkém opatském koste-
le. Měl jsem tehdy nablízku moudré mnichy, kteří mi pomohli porozumět.
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Ne každá krása však vypovídá o Bohu. Nacističtí vůdci si oblíbili klasic-
kou hudbu. O svátku Proměnění Páně dopadla na Hirošimu – v hrůzyplné 
parodii na božské světlo – atomová bomba. Krása umí klamat a svést. Ježíš 
řekl: „Běda vám, zákoníci a farizeové, pokrytci! Podobáte se obíleným hro-
bům, které zvenčí vypadají pěkně, ale uvnitř jsou plné lidských kostí a vše-
lijaké nečistoty.“ (Mt 23, 27)

Božská krása, která se zjevila na hoře, bude zářit za hradbami Svatého 
města, až se Pánova sláva odhalí na kříži. Boží krása se prozrazuje nejzáři-
věji v tom, co se zdá nejošklivější. Chceme-li zahlédnout krásu Boha, musí-
me se vydat na místa utrpení.

Etty Hilesum (1914–1943), židovská mystička přitahovaná křesťan-
stvím, nacházela krásu i v nacistickém koncentráku: „Chci být zde, v pro-
středí prosyceném tím, čemu lidé říkají ‚naprostá hrůza‘, a přesto být 
schopna vyznat, že život je krásný.“1 Každá obnova církve šla ruku v ruce 
s estetickým oživením: pravoslavná ikonografie, gregoriánský chorál, proti-
reformační baroko (které sám moc rád nemám!). Reformace byla částečně 
střetem estetických vizí. Jakou estetickou obnovu potřebujeme dnes, aby-
chom se otevřeli paprsku transcendence, zvláště pokud jde o místa plná 
skleslosti a utrpení? Jak můžeme druhým sdělit krásu kříže?

Když v 16. století připluli dominikáni do Guatemaly, byla to právě krá-
sa, jež jim umožnila sblížit se s původními obyvateli a nabídnout jim evan-
gelium. Bratři tehdy odmítli ochranu španělských conquistadorů. Naučili 
domorodé kupce křesťanským písním, aby si je zpívali, když projížděli ho-
rami a prodávali své zboží. A tyto písně otevřely cestu bratřím, kteří pak 
mohli bezpečně vstoupit na území dosud známé jako Verapaz – Pravý mír. 
Nakonec ale přišli vojáci a zabíjeli nejen domorodé obyvatele, ale také bra-
try, kteří se je snažili chránit.

Jaké písně mohou proniknout do světa mladých? Kdo jsou jejich hu-
debníci a básníci? Krása rozbíhá naši představivost, abychom zahlédli ko-
nec naší cesty. Můžeme však být – jako Petr – v pokušení zůstat. Abychom 
sešli dolů z hory, abychom se vydali na cestu do Jeruzaléma, potřebujeme 
i jiné způsoby autority, které naši představivost rozpohybují. Učedníci do-
stávají dva interprety toho, co vidí – Mojžíše a Eliáše, Zákon a Proroky… 
nebo dobrotu/svatost a pravdu.

fr. Timothy Radcliffe OP
Převzato z http://karmel.cz/index.php/aktuality/ze-sveta/1932-autorita. 

Redakčně upraveno, kráceno.
Pozn.
1 An Interrupted Life: The Diaries and Letters of Etty Hillesum 1941–1943, Persepho-
ne Books, London, 2007, s. 276.
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Krása mého života

„Víte, náš život je krásný!“ – 
to byla první slova, která jsem 
uslyšela z úst naší sestry Zdi-
slavy († 2014), když ji přivez-
ly do hovorny, aby si – coby 
velká milovnice řádu – popo-
vídala se mnou, tehdy nesmě-
lou zájemkyní. A pak jsem to 
slyšela ještě mnohokrát, ze-
jména od těch, na kterých ne-
lehké životní podmínky a utr-
pení všeho druhu zanechaly 
stopy, které našeptávaly, že 
„krásný“ rozhodně nezname-
ná snadný, bezstarostný a po-
hodový. A že ta krása není 
make-up, nýbrž prosvítá ze-
vnitř.

Od přirozenosti jsem 
citlivá a miluji krásné věci, 
všechno, co může potěšit. Můj odchod do ústraní klášterních zdí nebyl ztrá-
tou všeho tohoto. Naopak, v konfrontaci se světem zdánlivě nekonečných 
nabídek laciných zážitků a chvilkových potěšení zjišťuji, že pravá krása zde 
více vyniká. Touhu po ní má snad ve své DNA každý. Abychom se mohli 
plně rozvinout, potřebujeme se doslova obklopit krásou. Jejím prostřednic-
tvím se totiž člověka dotýká Bůh Sám. Bůh je Krása, vesmír je jeho odrazem 
a umění se může stát dalším jeho zjevením. Místo aby kláštery ve jménu od-
loučení od smyslnosti umění potlačovaly, považují je za nástroj duchovního 
rozvoje. Umění očišťuje naše smysly od všednosti, bezduchosti, povznáší 
nad vše laciné, povrchní, falešné a nevkusné. Přiznávám, trochu mne mrzí, 
že z ekonomických a časových důvodů se i zde stává reprodukce žádoucnější 
než originalita, co možná pomalu usmrcuje inspiraci a kreativitu.

Pokud mne má ale krása formovat, proměnit, rychle pochopím, že po-
třebuji víc než jen vnější skutky obsáhnuté ve strohém dodržování řeholních 
observancí a stejně tak víc než jen umění vyjádřené ve zpěvu, liturgii nebo 
estetickým vnímáním a uspořádáním prostředí, ve kterém žiji. Mniška totiž 
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hledá krásu Neviditelného. 
Papež František v konsti-
tuci Vultum Dei quaerere 
poukazuje na to, že „kon-
templativní člověk je po 
příkladu Panny Marie oso-
bou zaměřenou na Boha, 
je tím, pro něhož je Bůh 
unum necessarium (Lk 
10, 42), před nímž všechno 
získává jiný rozměr. Kon-
templativní osoba chápe 
důležitost stvořených věcí, 
ty však ‚nekradou‘ její srd-
ce a nejsou překážkou pro 
jejího ducha. Naopak, jsou 
žebříkem, po němž vystu-
puje k Bohu. Ten, kdo se 
noří do tajemství kontem-
place, vidí novýma duchov-
níma očima, dívá se na svět 

a lidi pohledem proměněným působením Ducha… Znamená to ale mít du-
cha průzračného, v němž zaznívá Slovo.“ (VDQ 10–11)

Vedle objektivního rozměru důležitou roli sehrává krása získávaná 
osobním životem víry, naděje a lásky. Bůh je Krása a zjevuje ji věřícímu člo-
věku jako dar své milosti, v jejímž světle člověk „vidí“ a kontempluje Boha. 
Plnost Boží Krásy se pak zjevuje v Ježíši, Božím Synu. Od vstupu do kláštera 
tedy potřebuji upírat svůj zrak na Krista – Učitele, který učí umění svatosti. 
Postupně všechno bledne před krásou Toho, jehož smím, přestože nejsem 
hodna, denně přijímat, v jehož blízkosti smím žít v Lásce a Přátelství. Skrze 
Krista, s ním a v něm nabízí se i mně možnost stávat se účastnou Božího ži-
vota, mít podíl na jeho slávě, kráse a otvírá se mi cesta k životu, jehož cílem 
je dokonalé spojení s Bohem, které spočívá v blaženém patření na jeho tvář.

A jsou období, kdy se mi zdá, že moje snažení nepřináší žádné ovoce, 
a jsem krůček od toho, abych tomu začala i věřit. Tlusté klášterní zdi ne-
chrání od strastí našich současníků. „I do tohoto tichého a soustředěného 
pokoje ducha a srdce se vkrádají různá pokušení, kvůli kterým se kontem-
place stává duchovním bojem.“ A papež dál varuje: „… temnota, znechuce-
ní, zklamání realitou, církví, sama sebou mohou vést k apatii, rutině, demo-
tivaci, ochromující acedii a beznaději… které ošklivě transformují křesťany 
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v muzejní mumie“ (VDQ 11), na které je pro mentalitu dnešního člověka 
skličující pohled. Naopak, krása pramenící v rostoucí svatosti je atraktivní, 
přitažlivá. A protože láska chce pro milovanou osobu dobro, nepřestávám 
v modlitbě prosit za mladé lidi, aby i jim jiskra Boží přízně rozjasnila ces-
tu života a přenesla je přes všechna úskalí, temnoty a ošklivosti důsledků 
narušené lidské přirozenosti. Kéž se mnozí rozhodnou žít v úzkém spojení 
s Bohem, se srdcem celým, neokradeným…

Ne, život s Bohem není bezbolestný. Jeho kříž je, vždy byl a navždy zů-
stane jediným platným modelem života. Ale musím se učit být schopnou 
unést život takový, jaký je, žít věrně ve své skutečné situaci, přijmout své 
reálné možnosti, stát se součástí Božích plánů, dávat příklad života zaměře-
ného zcela na Boha, a tedy života velmi šťastného, naplněného a krásného… 
protože řeholní život je opravdu krásný.

21. říjen 2023, onkologie, Zlín
… je sobota večer. Ošetřovatelka přinesla večeři a ustaraně se ptá, jestli něco 
nepotřebuji. Je zamyšlená, má před sebou noční službu. Najednou se pře-
kvapeně zarazí: na stole mám papírový pohár z automatu na kafe a v něm 
jednu z posledních podzimních růží, kterou mi sestra přinesla z naší kláš-
terní zahrádky. Tvář jí rozjasní bezděčný úsměv: „To je krásná růže! Stejně 
jako vy…“ Než stihnu protestovat, jsem opět sama. Zabořím hlavu do pol-
štáře jednoho snad z nejvíc deprimujících oddělení a byť mi po líci stek-
ly slzy, srdce se rozesmálo. Ano, ta růže je opravdu moc krásná, dokonce 
i v tom papírovém kelímku…

SM. Růžena Mináriková OP

KRÁSA

Ježíšovo znamení při Poslední večeři bylo krásné. Má-li mluvit o naději 
tváří v tvář smrti, musí se i krásně zpřítomňovat. Církevní nauka čas-
to naráží na podezřívavost. Dogma je v naší společnosti neslušné slovo. 
Krása však má vlastní autoritu. Vyjadřuje naši sotva zformulovanou na-
ději, že naše životy mohou mít konečný smysl. Krása vyjadřuje naději, že 
pouť naší existence skutečně někam směřuje, byť nedokážeme říct kam 
a jak. Krása není jen poleva na liturgickém koláči. Patří k jeho podsta-
tě. Clive Staples Lewis napsal, že krása vyvolává touhu po „naší vlastní 
vzdálené zemi“, domovu, po němž prahneme, a nikdy jsme ho nespatřili. 
Když se Ellen MacArthurová na jachtě blížila ke konci své osamělé plavby 
kolem světa, věděla, že se blíží k domovu, když ucítila vůni země – dlouho 
předtím, než ji spatřila. Krása nám poskytuje závan Království. (Timothy 
Radcliffe OP, Proč být křesťan?)
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Univerzální jazyk umění

Umění hraje v mém životě roli nejen jako individuální zkušenost, ale také 
jako nástroj ke sdílení, který překračuje hranice jazyka a vytváří mosty 
mezi různými kulturami a názory. Umění mi tak slouží jako univerzální ja-
zyk, který propojuje lidi napříč časem a prostorem. Dále je pro mě cestou 
k osobnímu poznání a reflexi. Při tvorbě se ponořuji do hlubin vnitřního 
světa a objevuji nové perspektivy na život a motivy vedoucí k životním roz-
hodováním, které by mi jinak zůstaly skryté. Každý výtvarný projekt se stá-
vá jakýmsi cestováním po duši, kde nacházím odraz svých emocí, přesvěd-
čení a aspirací. Tato metoda, kterou nazývám „umění jakožto živá teologie“, 
je důležitá i pro můj profesní život a výzkum, kde se zabývám otázkami vní-
mání, prožívání, duchovního života, rozlišování za pomoci umění.

Už dávno jsem si všimla, že umění není typickým tématem, u kterého 
bychom si odpočinuli nebo se pobavili. Z mé praxe teoretika a historika 
umění, ale také výtvarnice vím, že umění je širokou veřejností považováno 
za něco, o čem mluví (nebo mají právo se k němu vyjadřovat) jen někteří 
lidé. Stalo se „elitářskou“ záležitostí, nedosažitelnou metou, nebezpečnými 
vodami. Spousta lidí o umění nemluví, protože se bojí, že by se ztrapnili, 
protože oni „přece o umění nic neví“! Nenapomáhá tomu, že ti, kdo „něco 
ví“, sdílejí svou znalost jazykem, který následuje podobné, pro „obyčejného 
člověka“, nedostupné stezky. Něco podobného se už dávno stalo s teologií. 
Kdo se dnes u kávy baví o cestách poznání Boha nebo rozebírá poslední en-
cykliku? Chápu, že mnozí čtenáří OPuscula rádi a hlasitě odpoví, že oni ano, 
a jsem za to ráda. Ale co vaši sourozenci, spolupracovníci nebo spoluhráčky 
ze sportovního klubu? 

Pamatuji si, že když jsem vedla dětskou scholu u nás na vsi, čelili jsme 
jedné závažné výzvě. Kdykoli jsme zpívali nějakou píseň příliš často, far-
níci se ji rychle naučili a přidali se nadšeně k nám. Bohužel stylem, který 
naprosto rozbil harmonii, rytmus a aranž. Neposlouchali totiž nástroje ani 
sbor, ale zato zpívali s vervou a hlasitě. Několikrát se mi stalo, že jsem v půli 
sloky musela přestat hrát a přizpůsobit sbor farnosti, protože se ten zma-
tek nedal poslouchat. Moje frustrace vedla k pevnému rozhodnutí nezpívat 
žádnou píseň příliš často, aby nás farníci už nikdy nepřezpívali. Zbabělé, 
ale efektivní řešení. Tato zkušenost mě nutí se ptát, jestli lidé kolem umění 
a teologové nevolí podobný elitismus ze stejné hrůzy, že nám do toho někdo 
tzv. „hodí vidle“. Ze strachu, aby amatéři a netrénovaní milovníci umění 
a zbožní farníci nebyli příliš hlasití, aby nám nerozbili tu krásnou a doko-

KRÁSA
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nalou strukturu, kterou 
staletí budujeme. 

Naštěstí pro moji do-
mácí farnost jsem odešla 
do kláštera a scholu vzal 
někdo, kdo měl dost tr-
pělivosti i talentu k tomu, 
aby místo krátkozrakých 
a snad i krutých řešení 
začal s farníky spolupra-
covat a pomohl jim naučit 
se písně a počkal, až z dětí 
vyrostou dospělí, kteří 
budou dostatečně hlasití, 
aby vedli ostatní. Dnes, 
když přijedu domů na 
návštěvu, můžu se těšit 
z kvalitního hudebního 
doprovodu a ráda se při-
dávám ke zpěvu farnosti. 
Pochopila jsem, že roste-
me společně, že se máme 
čím obohatit a že kázání není o překřikování nebo umlčování ostatních, ale 
o naslouchání a hledání možností, jak společně chválit Boha a sdílet se v ra-
dostech i trápeních.

Teologie ani umění totiž nejsou vždy jen krásné a nezabývají se jen 
vznešenými a božskými věcmi. Naopak, mnohdy se dotýkají bolestí, problé-
mů a špíny. Dá se říct, že pokud teologie a umění chtějí zůstat autentickými 
a pravdivými, je to jejich povinnost. Musí ukazovat na nespravedlnost, na 
to, co je opomíjené nebo nemá vlastní hlas a sílu bránit se. Ale dotýkají se 
i nádherných prožitků, věcí, krásy pouze tušené v tomto životě a radosti 
ze spasení, kterou ochutnáváme po troškách v povzbuzení rodičů, dosaže-
ní osobních nebo profesních cílů, partnerské i přátelské lásce a nebo jen 
při chvilce ticha, četbě dobré knihy nebo při pohledu do krajiny. A to jsou 
všechno věci, které sdílí každý z nás, o čem pravděpodobně mluví lidé v prá-
ci, v metru i v hospodě. Je to teologie a umění denního života. A mou velkou 
touhou je, aby se víc a více promítala do života našich farností, akademic-
kých konferencí a muzeí. Ledaskde se tak děje, a já za to děkuji všem, kdo 
to umožňují.

S. Marie Kašparová OP

KRÁSA
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Obětovnice
Podzim 1914

K tématu krása přinášíme také povídku o malíři Eduardu Wabersichovi 
z povídkového cyklu o dějinách kláštera v Králíkách. Autor Jakub Brdíčko, 
člen olomouckého laického sdružení, v ní relativizuje význam vybroušené 
krásy umění tváří v tvář válce a uprchlické krizi a zdůrazňuje význam 
modlitby, jakési duchovní krásy. Povídka, jež vznikla ještě před útokem na 
Ukrajinu, je stále bolestně aktuální.

Ach, je strašlivé upadnout do rukou živého Boha! (Žid 10, 31)

Eduard miloval vůně olejových barev, jejich lepkavou hmotu a lesk. Na-
nášel vždy vrstvu za vrstvou, spíše jako divák než tvůrce pozoroval, jak se 
z plátna vynořují obrysy světců a hříšníků. Bylo mu čtyřicet let a s úsměvem 
vzpomínal na tápavé začátky. Ze zápisníku dobře věděl, že jeden ze svých 
prvních oltářních obrazů dělal právě pro Horu Matky Boží a byl to ušlech-
tilý rektor kláštera, redemptorista Amand Franz, který takovému mláde-
nečkovi svěřil veliké plátno pro kapli Očistcovou. No, jistě, toto se odehrálo 
ve slavném nultém roce a mnich mu opakoval, že novému století jest třeba 
nového milosrdenství. Dnes už se Eduardovi zakázky hrnou jedna za dru-
hou, do Rychnova u Jablonce mu posílají žádosti o křížové cesty, malé vý-
jevy i obrazy na hlavní oltáře slovutných kostelů. Však maloval pro Němce, 
Rakušany i Čechy a tady v klášteře už asi tři roky visí jeho svatý archanděl 
s plamenným mečem. No, jistě, na Hoře zanechá dalším generacím celou 
sbírku svých děl, hezky pohromadě, tentokrát projedná s otcem rektorem 
Čtrnáct svatých pomocníků, i když otec Josef Goegele mluvil na jaře o všeli-
čems dalším, třebas též o svaté Voršile. No, jistě, moji milí, v takovém kvaltu 
nelze malovat obraz jako originál, však je to práce jako každá jiná,  Eduard 
má dílnu a v ní pět hochů, co mu dělají plátna podle předloh, jako by je činil 
sám mistr. A každý ví, jakou tváří se honosí Matka Boží, jak ušlechtilý musí 
být výraz Kristův, samozřejmě: vše nadlidsky vznešené a čisté, aby se duše 
věřícího zbožně povznesla.

„Pochválen buď Ježíš Kristus!“
„Až na věky!“ 
Otec rektor mu pokynul do malé hovorny. Posadili se, rektor Goegele 

přísný, Eduard zase jako dychtivé dítě: tolik se těšil na nové dílo.
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„Jmenujete se Eduard Wabersich, nicht wahr?“
„Tak. Přijel jsem dle naší dohody, abych si prohlédl místo pro mé ob-

razy...“
„Výborně, velice dobře si vás pamatuji, s vašimi díly jsme spokojeni...“
Bezvousá tvář v bílém kolárku na něho hleděla bez jakéhokoli pohnutí, 

tak asi vypadají soudci, pomyslel si malíř.
„Všiml jste si té ženy, jak klečí před vaším obrazem duší v Očistci?“
Nevšiml si. Jak by mohl? Řekli mu, že rektor je v kostele, spěchal za 

ním. Proč by se ohlížel po ženách, které se tady modlí?
„To je naše Aniela. Minulý týden jí zemřelo dítě. Je z Haliče.“
Wabersich zvážněl. Proč mu to rektor povídá? Chce ho dojmout? Chce 

mu něco vysvětlit? Připadal si jako školák u zkoušky.
„Aniely jste si nevšiml,“ pokračuje redemptorista kazatelsky. „Ale to, že 

v Poutním domě máme skoro tři stovky uprchlíků z Haliče, vám asi nemoh-
lo uniknout?“

Dvě slova, která malíř vzápětí uslyšel, by byla stačila k jakémukoliv vy-
světlení. JE VÁLKA. Tisíce prchají z domovů, spálené domy, krádeže, hlad 
a nemoci. Smrt se plazí Rakouskem a hledá, koho by uchvátila. Mnoho brat-
ří Kongregace Nejsvětějšího Vykupitele bylo již povoláno na frontu, nemají 
v klášteře pracovníky, všichni museli ke zbraním. Hrstka, která tu zůstala, 
pečuje o ty ubohé polské rodiny, odešly totiž takřka bez ničeho, shánějí pro 
ně jídlo, oblečení a boty. Dříví z klášterních lesů nebude na zimu stačit. 
Dělají pro ně mše i exercicie, učí jejich děti, a myslel by malíř Wabersich, 
že jim tady úřady nějak pomohou? Před deseti dny mezi nimi vypukly spal-
ničky, nestačí ty maličké ani pohřbívat. Kdyby tak u nich doma v Reichenau 
třeba pro ně něco vybral?

Eduard Wabersich si žádných uprchlíků u kláštera nevšiml. No, jistě, 
on je umělec, dívá se na sochy a domy, na barvy a stíny, přemýšlí o tvorbě 
a odhaluje divákům krásu světa duchovního. A není právě toto umění: věčně 
tvořit, zatímco kolem hřmí děla? Není umění věčné? Bude si muset pár týdnů 
počkat, než Rakousko porazí své nepřátele, a potom se zakázky opět jen pohr-
nou. Dnes všichni bez rozdílu národa i stavu shánějí brambory a maso, ale až 
se armády přeženou, budou se ohlížet po umění církevním a znovu se kochat.

„Milý příteli,“ pravil mu na rozloučenou rektor. „Umění už bohužel 
skončilo. Teď potřebujeme jenom lásku.“

Když se Eduard ocitl na prostranství před klášterem a hleděl k Poutní-
mu domu, konečně si povšiml, že ti lidé všude kolem nejsou poutníci. Slyšel 
polštinu, kluci se honili mezi stromy, žena v šátku sklízela prádlo, nějaký 
stařec se vláčel odněkud s pytlem, vzadu tři vousatá chlapiska kouřila ciga-
rety, jeden přispěchal na pomoc tetce, která táhla těžký škopek.

KRÁSA
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No, jistě, pomyslel 
si hořce Eduard, je vál-
ka, umění už skončilo. 
Každý si bude muset 
vydělávat na chlebíček 
docela jinak, a co bu-
deš dělat ty, Eduarde? 
Půjdeš taky na stará 
kolena do armády? 
Tvou práci nikdo nebu-
de potřebovat. Obrazů 
se nikdo nenají, zvlášť 
těch kostelních, svatou 
Kateřinu si žádný boháč 
nepověsí do salonu.

Vzpomněl si, že 
tady v ambitech dosud 
mají dva jeho obra-
zy: Očistec a svatého 
archanděla Michaela, 
věru, toť nepříliš veselá 
díla, připomínající hrů-
zy hříchu. Budou o něm 
říkat, Wabersich – ma-
líř pekelník, chacha. 

Nejlepší roky svých sil narve do chřtánu války, chacha. Propustí učně a pů-
jde s holí žebráckou, chacha.

Ještě jednou vstoupil do kláštera, stojí hned u bočního vchodu tam, kde 
se nachází Očistcová kaple neboli oltář Dušiček, jeho oltář Dušiček. Lebky 
se tady nešklebí, civí spíše bezmocné a zoufalé, kostlivec s lopatou se drží za 
srdce, dělám to nerad, kostlivec s kosou naříká, sekám a trpím. A nad tím 
Eduardův obraz lidí v plamenech.

Aniela měla na hlavě šátek jako všechny uprchlice. Klečela bez hnutí 
opřená o mřížku, růženec jí visel z dlaní.

„Promiňte, mluvíte německy?“
Vůbec se ho nelekla a odpověděla mu hbitou němčinou.
„U nás mluví německy skoro každý, Poláci, Němci, Židi a spousta dal-

ších. Co si pán přeje?“
„Slyšel jsem, že vám zemřelo dítě...“
„Jako mnoha jiným... Je tady nákaza...“

KRÁSA
Fo

to
: W

ik
im

ed
ia

 C
om

m
on

s,
 S

ch
iD

D
 (C

C
 B

Y-
SA

 4
.0

 D
E

E
D

)



17 ׀

„Snad dovolíte, abych vám daroval malý obnos...“
„Bóg zapłać,“ řekla rychle a s bankovkou v ruce se mírně uklonila. 

 Eduard se domníval, že se bude zdráhat, ale peníze přijala bez uzardění.
„Modlíte se za dítě?“
Měl by před tou ubožačkou vypnout prsa a holedbat se, tohle jsem ma-

loval já? Měl by před ní předstoupit jako ušlechtilý umělec? Místo toho po-
ložil docela obyčejnou otázku, možná ne ze soucitu, možná ze slušnosti. Ale 
byl to jeho vůbec nejlepší čin. Když zdvihl zrak k malbě, spatřil tam Anielu 
ještě jednou: jako anděla, který klečel pod krvácejícím bokem Kristovým, 
aby sbíral do kalichu drahocennou krev.

„Ne, za dítě se už nemodlím,“ prozradila mu unaveně. „Já prosím za 
celý svět...“

Do zlatého kalichu stříkal nezadržitelný proud Ježíšovy krve.
Je ta ženská blázen? Eduard si vzpomenul na šílené modlitebnice, co 

rázem zapomenuly na nevěrného manžela a zvlčilé děti a raději se plazily 
po dlažbě kostelů, jen aby měly pocit, že zachraňují svět. Kde je ta uměřená 
víra katolická? Člověk si má v takových chvílích hledět své práce, nezasta-
vit se a furt něco dělat, jinak mu veškerá mizérie padne na mozek a skončí 
v hospodě nebo jako tahle kostelní krysa.

Krev nepřestávala tryskat. Duše v Očistci po ní vztahovaly ruce.
Trochu poodstoupil, chtěl si tu zbídačenou Anielu prohlédnout. Byla 

docela velká, zabalená do podivných hadrů. Okopané špičaté boty s blátem 
na podrážce. Sukně, která jí omotávala nohy jako drsný pytel. Přes záda 
přehozený vlňák, do něhož se zapletlo suché bodláčí. A ten šátek, to je vlast-
ně šála. Nikdo by z ní nepoznal ani kousek člověka, celá se skryla do látek, 
možná ze strachu, možná kvůli zimě. Jistě nebyla stará, jen se tak strojila.

Krev se rozlévala doprostřed plamenů.
„Padnout do rukou živého Boha...,“ modlila se ta bytost a Eduard z ja-

kési zbožnosti poklekl vedle ní, pokřižoval se a zíral do nesčíslných kostí 
nebožtíků. Kdyby také on padl Bohu do rukou? No, jistě, pomyslel si, co by 
asi tak dělal? Podal by Věčnému Soudci svůj štětec? Koho má vlastně rád? 
Komu je člověkem? Manželce? Ta mu jen čistí paletu a nosí plátna. Dětem? 
O těch ani neví. Kdyby tak padl do drápů živého Boha, pouze by zavzlykal, 
protože jeho život jsou obrazy, obrazy. Hodil by je před sebe jako zoufalý 
štít, „toto jsem vykonal pro tebe,“ ale v těch drápech by zbyly jen barevné 
cáry, práce a práce, a živý Bůh by se vrhl na mrtvého Eduarda.

Zatoužil po Ježíšově krvi, anděle, dej mi napít!
Putují armády světem, děla otřásají starými zdmi, plení se svět v bahně, 

města bez lidí a lidé bez paměti, v horečkách se otáčejí zornice v nekoneč-
ných lazaretech, příšerné zbraně a příkazy, ať chcípnou, ať chcípnou, zničí 
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se tento svět na padrť a už nebude živého Boha, na sutinách klášterů zrobí-
me továrny a sídliště, budou tu noví lidé, jimž v žilách poteče krev průkop-
níků, nový svět bez Očistce a klekátek, museli jste chcípnout, vaše jména 
napíšem na pomníky bez křížů, vaše maso žerou v zákopech krysy, ale zítra, 
zítra vaše děti pokročí mnohem dál, než jste snili pod svými duchnami z hu-
sího peří.

Prosím, smiluj se, Pane, pro svoji drahocennou krev!
Byla tu ještě Matka Boží. Klečela před svým Synem v modrém plášti, 

směšná celému pokolení za pokolením pro svoje panenství a pro svoji věr-
nost, zbytečná Maria s rukama ukazujícíma tam dolů, kde duše trpí v pla-
menech.

Eduard cítil, jak ho ta žena objímá.
„Pánovi není dobře, pomohu vám...“
Zvedl se z náruče uprchlice Aniely a užasle hledí na lebky, podlahu a zdi.
„Pán křičel, že chce napít. Hned vám přinesu vodu...“
Odmítavě vrtí hlavou, děkuji vám, děkuji.
„Pán tady ležel na zemi...“
Opře se o mřížku Očistcové kaple. Ale klečet už nepřestane.

Jakub Brdíčko
celý cyklus najdete na https://paliseto.webnode.cz/

KRÁSA

„Moje mysl zkrásněla, jak jsem se na něj díval. Měl krásu sebe sama živé-
ho v té jediné chvíli svého života,“ píše Wendell Berry ve svém rozjímání 
o lesňáčkovi zlatohrdlém. Dívání se na to, co je krásné, činí mysl krásnější. 
Dívání se na to, co je ošklivé, pornografické, sadistické, pohrdlivé, mysl 
umrtvuje. A co věda? Může také transformovat to, co člověk je? Může být 
člověk přitahován molekulou a změnit se? Zeptal jsem se na to Roberta 
Gilberta, profesora biochemie v Oxfordu a anglikánského kněze. Říká, že 
věda je poháněna láskou ke kráse: „Něco pochopit a ocenit to znamená, 
že se tomu člověk vydá, zanoří se do toho. A patří k tomu, že to milujeme.“

Jestliže studium ptáků nebo molekul rozšiřuje naše lidství, pak si 
představte, jak plodné je studium Božího slova, které otevírá celé naše bytí 
nekonečnému Bohu, jenž nás přátelsky oslovuje. Rigidní akademické stu-
dium, které zachází s texty jako s objekty k pitvání, toto ovoce nepřinese. 
Když ale budeme u Božího slova spočívat, vychutnávat si ho, když ho bu-
deme zpochybňovat a dovolíme mu, aby ono zpochybňovalo nás, pak to, 
kdo a jak jsme, bude proměňováno naším přátelstvím s Kristem.

(Timothy Radcliffe OP, Být živí v Bohu)
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Uvedení Mikuláše Lučoka OP 
do úřadu mukačevského biskupa

7. října 2023 jmenoval papež František Mikuláše (Mykolu) Petra Lučoka OP 
do úřadu biskupa Mukačeva. Uvedení do úřadu proběhlo 2. prosince 2023 
během slavnostní mše svaté v katedrále sv. Martina z Tours v Mukačevu. 
Katedrála byla k prasknutí plná biskupů, římsko- i řeckokatolického du-
chovenstva, řeholních sester a diecezánů. Na počátku slavnosti apoštolský 
nuncius na Ukrajině arcibiskup Visvaldas Kulbokas pozdravil nového ordi-
náře, kancléř mukačevské kurie o. Serhij Gerzanyč přečetl nominační bulu 
podepsanou papežem Františkem a lvovský metropolita Mieczysław Mokr-
zycki předal biskupu Mikulášovi pastorál, dar od kněží.

Přede mší svatou biskup Mikuláš v domácí kapli složil vyznání víry 
a podepsal příslušné dokumenty, čímž přijal jmenování ordinářem. Svěd-
ky tohoto aktu byli nuncius, několik biskupů jiných ukrajinských diecézí 
a kněží z mukačevské diecéze.
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Biskup Mikuláš zakončil kázání slovy: „Prosím, Pane! Ať Tvůj Duch 
spočine na mně, abych ve tvé lásce, moudrosti a síle věrně sloužil tvému 
lidu a všem lidem dobré vůle! Amen!“

https://info.dominikanie.pl
přeložil Pavel Veselský

další fotografie jsou k dispozici na ukrajinském portálu Veritas

Dopis z Ukrajiny

Milé sestry, milí bratři,

doufal jsem, že se mi podaří ve středu vyrazit s otcem Míšou a dobrovol-
níky z Domu sv. Martina de Porres na první letošní humanitární misi do 
Chersonu. Bohužel, nečekaná nemoc a vysoká horečka mi zkřížily plány. Tři 
dny jsem nestrávil za volantem autobusu, ale v posteli, zabalený do teplého 
spacáku. Své přátele jsem tedy doprovázel jen v myšlenkách a modlitbě. 
Cherson a okolní vsi, to je území u frontové linie, u břehů Dněpru. Otec 
Maksym, farář tamní farnosti, tvrdí, že během vánoční doby napočítali ko-
lem 800 „příletů“, čili dělostřeleckého a raketového ostřelování, leteckého 
bombardování a dronových útoků. I proto je na ulicích města vidět méně 
lidí. Místní úřady už dlouho přesvědčují rodiny s dětmi k evakuaci. To se 
týká i okolních vesnic, stále poničenějších 690 dní trvající válkou.

Jednou z takových vsí je Antonivka. Otec Míša vypráví o setkání s osm-
desátiletou ženou, která bydlí v poškozeném domě: „Žije ze dne na den. 
Ráno vstává z postele, podívá se na ikonu a řekne: ‚Dobrý den, Ježíši Kriste. 
Co dnes budeme dělat?‘ Přivezli jsme jí uhlí na tři týdny a znovu jsme ji pře-
mlouvali, aby s námi jela do Fastova. A zase odmítla.“ Podobně jako mnoho 
starých lidí, ta žena chce dál žít ve své vesnici a ve svém domě, nebo spíš 
v tom, co z něj zbylo. S díky za přivezenou pomoc poprosila o evakuaci sou-
sedovic psa. Lusia z Antonivky proto vyrazila na cestu do nového domova, 
který už našla ve Fastově. Přiznávám, že mě vždy dojímá, jak se lidé žijící 
v opravdu těžkých podmínkách starají o osud zvířat. Proto z mnoha huma-
nitárních misí otec Míša přiváží do Fastova stále další psy a kočky.

Včera jsem zavolal sestrám orionistkám, které provozují dům pro osa-
mělé matky v Korotyči u Charkova. Už jsme se dlouho neviděli. Mám moc rád 
rozhovory se sestrami, protože je v nich málo stěžování a kritizování, toho 
moru mnoha rodin i řeholních komunit. Snažíme se sdílet dobro, které vidí-

UKRAJINA
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me kolem sebe. 
Sestra Kamila 
nadšeně vypráví 
o lidech, které 
potkala v poni-
čených vesnicích 
kolem Čuhujiva, 
kde s pomocí 
o. Leszka Kryży 
a Spolku Pomoci 
Církvi na výcho-
dě a dalších dob-
rých lidí dokáza-
ly v opuštěném 
činžáku vytvořit 
krejčovskou díl-
nu. Obyvatelky vesnice tam našly práci. Sestra Kamila říká: „Nějak u lidí 
nevidím znechucení ani depresi. Naši sousedi, když je potkám, se často dělí 
o drobné radosti všedního dne – někdo opravil auto, jiný uklidil zahradu. 
Když posloucháš lidi, přesvědčíš se, jak nás válka všechny změnila. A to 
i dobrým způsobem, protože lépe než kdy jindy chápeme, jak je důležité být 
spolu, jak důležitá je rodina.“

Letos většina ukrajinských křesťanů slavila Vánoce ve stejný den. Řec-
kokatoličtí a pravoslavní (z Pravoslavné církve Ukrajiny) biskupové se roz-
hodli přejít na novojuliánský kalendář, blízký gregoriánskému kalendáři 
užívanému katolíky. Díky tomu můžeme konečně slavit jedny z největších 
křesťanských svátků společně. Ve východní liturgii je slavnost Zjevení Páně, 
kterou teď slavíme 6. ledna, současně památkou křtu Pána Ježíše. V soula-
du s tradicí se kromě liturgie slavené v kostelích odehrávají i zvláštní po-
božnosti u řek a jezer. Nechybí ani odvážlivci, kteří se ten den noří do ledo-
vé vody. Správa Kyjeva určila několik míst, kde se to dalo dělat bezpečně, 
pod dohledem plavčíků. Jedno z nich bylo na jednom z ostrovů v Dněpru. 
V Hydroparku se nachází kaple, kde metropolita Kyjeva a celé Ukrajiny Epi-
fanij posvětil vodu. Každý rok se snažím zúčastnit té liturgie a spolu s pra-
voslavnými bratry a sestrami prožít tajemství křtu Krista a zjevení Božího 
Syna světu.

Na pláži jsem potkal otce Jakuba. Jednou z jeho vášní je fotografie, takže 
i letos s foťákem v ruce sledoval, jak obyvatelé hlavního města slaví Jordán, 
jak se na Ukrajině lidově nazývá slavnost Zjevení Páně. „Letos tu je mnohem 
míň lidí,“ poznamenává Jakub. A dodává, že určitě bude mnoho pravoslav-
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ných slavit „ten 
správný Jordán“ 
teprve 19. ledna, 
tedy podle julián-
ského kalendáře. 
Církev moskev-
ského patriarchá-
tu se pro změnu 
liturgického ka-
lendáře neroz-
hodla. Mezi mi-
lovníky koupání 
v ledovém Dněp-
ru jsem ale potkal 
velvyslance Velké 
Británie na Ukra-
jině Martina Har-

rise. Když jsem se na něj díval a chválil statečnost tohoto Brita, vrtalo mi 
hlavou, zda jeden z členů jeho osobní stráže vlezl s ním do vody z povinno-
sti, nebo proto, že sám chtěl. Možná jedno i druhé.

„Jestli se mě ještě někdo zeptá, kde že je ta ukrajinská válka, když přece 
ve Lvově není vidět, ať přijde na moje sídliště. Dneska ráno: tři školy, jed-
na školka a několik paneláků raketové ostřelování poškodilo nebo zničilo,“ 
napsala 29. prosince známá novinářka Vita Jakubovska. Pro Lvov to bylo 
tragické dopoledne. I my bychom mohli pozvat „válečné pochybovače“ do 
čtvrti kolem kyjevského dominikánského kláštera a naší stanice metra, kam 
kolem 7. hodiny udeřilo několik raket. Mocný výbuch otřásl i naším klášte-
rem. Naše kuchařka, která bydlí poblíž místa zničeného raketami, říkala, že 
lidé začali pracovat a hned mnozí zahynuli pod sutinami. Sloupy dýmu se 
ještě dlouhé hodiny vznášely nad tím místem. O pár dní později, 2. ledna, 
další masivní útok na hlavní město Ukrajiny zničil mj. jeden panelák ležící 
pár kilometrů od našeho kláštera. Nazítří jsem se tam vydal. S bolestí jsem 
sledoval následky této brutální války a lidi, kteří se snažili zachránit to, co 
ještě zbývalo z jejich obydlí.

Na zpáteční cestě z Jaroslavi, kde jsem vedl adventní rekolekce, jsme 
s otcem Markem Grubkou, převorem tamního kláštera, navštívili arci-
biskupa Adama Szala. Přemyšlský metropolita daroval dominikánům na 
Ukrajině relikvie rodiny Ulmových. Ti byli beatifikováni 10. září 2023 ve 
vsi Markowa. Během německé okupace, ve druhé polovině roku 1942, Józef 
Ulma poskytl útočiště osmi Židům. 24. března 1944 za to celou jeho rodinu, 
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po předchozím udání, zastřelili. Spolu s Ulmovými zemřeli i jimi ukrývaní 
Židé. Ve svém exempláři Písma svatého budoucí mučedník zvýraznil dva 
fragmenty: podobenství o milosrdném Samaritánovi, ke kterému napsal 
krátké slovo „Ano“, a Ježíšova slova: „Jestliže tedy milujete ty, kdo milují 
vás, jakou budete mít odměnu? Copak to nedělají i celníci?“ (Mt 5, 46)

Po několika hodinách čekání ve frontě na pasovou kontrolu na nádraží 
v Přemyšlu jsem sedl do zpožděného vlaku do Kyjeva s velkou vděčností. 
Spontánní nápad otce Marka, že by se relikvie Ulmových měly dostat do Ky-
jeva, beru jako důležité znamení pro naši dominikánskou misii v zemi sužo-
vané válkou. Tématem rekolekcí, které jsem vedl, byl život podle evangelia. 
Blahoslavení Józef Ulma, jeho žena Wiktoria a jejich malé děti Stanisław, 
Barbara, Wladyslaw, Francis, Antoni a Maria, a také sedmé dítě, které ze-
mřelo v lůně matky, než se stihlo narodit, žili podle evangelia, a „jejich dům 
se stal tím hostincem, ve kterém se postarali o pohrdaného, odvrženého 
a smrtelně zraněného člověka. (…) Za to gesto pohostinnosti a péče – jed-
ním slovem: milosrdenství, vyplývající z upřímné víry – manželé Ulmovi 
s dětmi zaplatili nejvyšší cenu mučednictví“ (z homilie kardinála Marcel-
la Semerara během beatifikace manželů Ulmových). V neděli svaté Rodi-
ny naši modlitbu v Kyjevě doprovázely relikvie blahoslavených mučedníků 
z Markowé. Někteří přicházeli, aby se tiše pomodlili před relikviářem „sva-
tých ze sousedství“.

Moc děkuji všem našim dobrodinkyním a dobrodincům. Díky vám 
a vaší modlitbě, doprovázení nás, obětování životních útrap a nepohodlí za 
mír ve světě a finanční podpoře můžeme společně konat dobro a pomáhat 
potřebným. Letos jsem v rámci novoročních přání sdílel slova tvořící titul 
knížky, na kterou jsem náhodou narazil v knihovničce pro hosty v klášte-
ře dominikánských mnišek ve Svaté Anně. Jsou to slova kardinála Karola 
Wojtyły: „Ať nás Kristus používá.“ To vám, milé sestry a milí bratři, přeji na 
prahu dalšího roku.

S vděčností, pozdravy a prosbou o modlitbu

fr. Jarosław Krawiec OP, Kyjev, 14. ledna 2024
přeložil Pavel Veselský

Česká dominikánská provincie shromažďuje finanční dary pro ukrajin-
ský vikariát na svém účtu 637 5022/2700; do zprávy pro příjemce pro-
sím uveďte „dar pro Ukrajinu“. Vybrané příspěvky budou po Velikono-
cích předány ukrajinskému vikáři bratru Jarosławovi Krawiecovi OP. 

UKRAJINA
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Dominikánský měsíc pokoje 2023
Upřímně děkujeme dárcům, kteří přispěli na projekt realizace komunitního 
vzdělávacího centra ve vikariátu Puerto Maldonado v Amazonii v rámci do-
minikánského měsíce pokoje 2023. Na řádový účet bylo zasláno 10 000 Kč. 

fr. Lukáš Fošum OP

Blahoslavení čistého srdce

Na říjnovém setkání noviciátů dominikánských mnišek, o němž jsme vás 
informovali v minulém čísle OPuscula, pronesla S. Niamh Muireann OP 
z kláštera svaté Kateřiny Sienské v irské Droghedě přednášku na téma 
„Blahoslavení čistého srdce, neboť oni budou vidět Boha“. Sestry nám text 
přednášky laskavě poskytly k otištění.

V těchto dnech, kdy přemýšlíme o blahoslavenství čistého srdce, můžeme 
alespoň doufat, že obnovíme svou touhu po tomto daru a také si uvědo-
míme, jak naprosto zásadní je pro nás samotné, pro naše komunity a pro 
svět, který žije ve strašlivých temnotách. Kéž s Pánovou milostí přijdeme ke 
světlu pravdy.

Když mě sestra Pavla pozvala, abych k vám dnes ráno promluvila, právě 
jsem přemýšlela či rozjímala (více než dříve) o Kříži, zvláště o Marii, která 
tam stála a dívala se, jak její Syn umírá. Toto rozjímání je inspirací pro to, co 
nyní řeknu, a začnu několika verši z Evangelia podle svatého Jana.

Pod křížem

„U Ježíšova kříže stály jeho matka a sestra jeho matky, Marie Kleofášova 
a Marie Magdalská. Když Ježíš spatřil matku a vedle ní učedníka, které-
ho miloval, řekl matce: ‚Ženo, hle, tvůj syn!‘ Potom řekl tomu učedníkovi: 
‚Hle, tvá matka!‘ V tu hodinu ji onen učedník přijal k sobě.“ (Jan 19, 25–27; 
Český ekumenický překlad, ostatní taktéž)

Ježíš měl v hodině největšího utrpení velmi málo podpory navzdory tomu, 
jaký vliv měl na životy tolika lidí. Pouze jeden z Dvanácti zůstal s ním, 
a i když čteme o jeho setkání s jeruzalémskými ženami, které plakaly, když 
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kráčel na místo svého 
ukřižování, ani ony s ním 
u jeho kříže nebyly. Vět-
šina lidí, kteří byli svěd-
ky jeho smrti, mu spílala 
a vysmívala se mu. Jak 
se tedy mohlo stát, že se 
na to Marie Magdaléna, 
milovaný učedník a jeho 
matka byli schopni dí-
vat? Myslím, že víte, co se 
chystám říct – že to bylo 
díky čistotě jejich srdcí.

Čistotu srdce měli 
samozřejmě každý jiným 
způsobem. Panna Maria 
byla bez hříchu již od své-
ho početí, takže čistota, 
kterou měla a má, je zcela 
jedinečná a nemůže být 
napodobena. Je naprosto 
zřejmé, že na světě nebylo 
místo, kterému by v onu 
chvíli dala přednost, ale řekla bych, že i tak pro ni bylo důležité tam být. 
Právě kvůli její bezhříšnosti a čistotě srdce, neboť právě pro tuto chvíli, 
z důvodu Kristovy smrti, byla počata neposkvrněně: milost předcházející, 
o níž se učíme. Ve své čistotě věděla, že on umírá i za ni, a tak svou přítom-
ností tam onen dar potvrzovala, velebila Pána ještě více než při návštěvě 
Alžběty před tolika lety. Její přítomnost u kříže je samozřejmě důležitá také 
pro nás: co se nás týče, lze říct, že jsme potřebovali, aby tam byla, aby tam 
stála za nás, aby čelila pravdě o tom, co způsobila naše slepota, pokud to 
dává smysl. Potřebovali jsme, aby tam byla přítomná za nás, jak kvůli tomu, 
aby přijala povolání stát se i naší matkou, tak aby se za nás přimlouvala, 
abychom dostali dar vidění a tak poznávali a milovali upřímněji – pravdi-
věji, což je dobrý dominikánský způsob, jak to vyjádřit! 

Svatý Jan měl čisté srdce také, po celou dobu, kdy byl učedníkem, a to 
do takové míry, že mezi dvanácti vyniká jako ten, kterého Pán miloval. Mohl 
se stát milovaným právě proto, že věděl, že je milován, že měl odvahu při-
jmout tu lásku, že pak z této základní pravdy žil? Naléhavost, s jakou káže 
evangelium, že Bůh je láska, by naznačovala, že tomu tak je. Láska, kterou 
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dostal, je tou samou láskou, která čeká na nás všechny – ve skutečnosti je již 
naše – kdybychom jen překonali své obavy a poddali se tajemství Pravdy… 
(a tady je to zase, to dominikánské slovo!)

Jen tak mimochodem – nedávno jsem se procházela po zahradě s naší 
sestrou Margaret (které bude v sobotu 92 let) – a během naší konverzace 
při procházce zmínila o milovaném učedníkovi něco, na co narazila při čte-
ní. Bylo to asi takto: Jak to mohl být on, kdo napsal toto evangelium, a popi-
sovat se pokaždé jako milovaný učedník? Nestává se tak namyšleným a do-
mýšlivým, není tak trochu ješita? Myslím si, že odpověď musí být spojena 
s čistotou jeho srdce, neboť díky tomu měl i čistotu úmyslu. To znamená, že 
jeho záměrem nebylo postavit se proti ostatním jedenácti, kteří byli náchyl-
nější k pochybnostem a nepochopení. Spíše chtěl sdělit základní pravdu, 
kterou objevil ve svém setkání s Ježíšem a kterou hlásal bez jakéhokoli po-
myšlení na sebe: že tato láska, kterou je Bůh, je nejdůležitější pravdou o nás 
všech. A jeho záměrem bylo tedy tuto pravdu sdílet, abychom mohli poznat 
svobodu, kterou sám žil po celý zbytek svého života.

Z oněch tří je to nejspíš Marie Magdaléna, s níž se můžeme – mluvím 
alespoň za sebe – nejjednodušeji ztotožnit. Je vykreslena jako opravdu vel-
kolepá hříšnice, tak daleko od čistoty srdce, až se zdá být podivuhodným 
tajemstvím, že jí dosáhla. Byla ženou ponořenou v hříchu, velmi vzdálenou 
od Boží svatosti, neschopnou pozvednout hlavu. Ježíš ale její život naprosto 
změnil: Otevřel jí oči, aby viděla:

• nejprve, že je milována, a to od něj, což bylo ohromující; 
• že mu ona sama patří, což jí dalo důstojnost;
• že Ježíšova láska má moc jak odpustit její hříchy, tak ji i obdařit schop-

ností přijmout o sobě celou pravdu, dokonce i tu temnotu, kterou si nedo-
kázala přiznat.

V jeho lásce viděla, že její identita nebyla zakotvena v jejím hříchu, ale 
v něm: že on byl pravdou o ní, pokud to dává smysl.

A co ti ostatní?

Myslím si, že můžeme pravdivě říct, že všech dvanáct apoštolů Pána milo-
valo. Je možné, že postupem času byli někteří z nich trochu zklamaní jeho 
odmítnutím vnutit své poselství lidem, kteří ho slyšeli; že respektoval jejich 
svobodu nevěřit. Možná se část jejich zklamání proměnila v hněv a tento 
hněv je pak přiměl zapomenout to, co poznali jako pravdu. Je lákavé ptát 
se, proč nereagovali na Ježíše stejně jako milovaný učedník: možná byli 
opatrní a nechtěli se mu odevzdat pro případ, že by byl „příliš dobrý, než 
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aby to byla pravda“, nebo že selže. Jelikož naše téma je čistota srdce, lze 
navrhnout, že důvodem, proč nebyli schopni zůstat s Pánem, když visel na 
kříži a odevzdával svého ducha, bylo, že jim právě čistota srdce chyběla. 
Získali ji později, až po Vzkříšení – je to jen návrh, ale možná to „funguje“, 
dokonce aniž bychom upadli do kacířství!

Ráda bych jako příklad uvedla svatého Petra. Byl to on, kdo vyznal, že 
Ježíš je Kristus, syn živého Boha; byl svědkem Proměnění na hoře; byl s Pá-
nem v zahradě v noci před jeho ukřižováním. Skutečně věděl, kdo Ježíš byl, 
až do té míry, že opustil všechno, aby ho následoval; a když Ježíš promlou-
val o chlebu života, Petr řekl: „Pane, ke komu bychom šli? Ty máš slova 
věčného života. A my jsme uvěřili a poznali, že ty jsi ten Svatý Boží.“ (Jan 
6, 68–69) Během svého prvního setkání s Ježíšem, při velkém úlovku ryb, 
padl k Ježíšovým nohám a řekl: „Odejdi ode mne, Pane, vždyť já jsem člověk 
hříšný.“ (Lk 5, 8) Myslím si, že toto je důvod, proč neměl čisté srdce, které 
je nezbytné k tomu, aby byl schopen hledět na kříž. Ježíš ho hluboce zasáhl; 
Petr byl přesvědčen o tom, kdo Ježíš byl, ale ještě se musel naučit, že jeho 
hřích a hříšnost nejsou překážkou, která by mu zabránila k němu přijít. Zdá 
se, že se při tomto prvním vyznání bál vzdálenosti mezi Ježíšovou svatostí 
a dobrotou a svou vlastní nedokonalostí, slabostí a hříchem. Takže i když 
měl odvahu následovat Ježíše, toto mu zabránilo zcela se Pánu odevzdat.

Myslím, že když vezmeme v úvahu svatého Petra a milovaného učedníka, 
můžeme vidět rozdíl mezi tím, jaký je život takříkajíc „před a po“, myslím, že 
se od nich můžeme naučit, co je čistota srdce nebo jaký účinek přináší. 

Ale než prozkoumáme, co to je, pojďme se rychle podívat na ty ostatní, 
kteří viděli ukřižovaného Pána: na ty, kteří usilovali o jeho popravu, kte-
ří křičeli na Poncia Piláta, aby ho ukřižoval, na ty, jejichž hněv a nenávist 
donutily Piláta, aby ho odsoudil. Zdá se, že je zaslepily dvě vášně, nebo lze 
možná říct, že se ti lidé ukrývali za těmito dvěma „zdmi“, aby se chránili 
před pravdou, kterou Kristus představoval: před Pravdou, kterou on sám 
je. Strach a hněv. Nejprve strach – zdá se, že jde o tu nejvíce paralyzující 
a nejmocnější sílu v jejich nitru – a v našem nitru o největší překážku naší 
touhy zcela se odevzdat Pánu… v každém věku a v každé generaci.

P. Romano Guardini má ve své knize Pán reflexi o „slepých a vidou-
cích“, v níž analyzuje reakce zákoníků a farizeů na učení Páně. Říká, že „vi-
dění je něco jiného než zrcadlo, které zcela lhostejně odráží to, co se před 
ním ocitne. Vidění vychází ze života a zpětně jej ovlivňuje. Vidět znamená, 
že člověk jaksi vtahuje věci do sebe samého, dostává se do jejich vlivu, je 
jimi zasažen.“ A dále, že „poznávat nějakého člověka znamená nechávat se 
jím ovlivňovat…“ (Romano Guardini: Pán, Praha: Triáda 2022, s. 170, přel. 
Karel Šprunk a Vladimír Petkevič).
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P. Herbert  McCabe, an-
glický dominikán († 2001) 
a velký milovník a učitel díla 
svatého Tomáše Akvinské-
ho, měl podobný vhled do 
Ježíšova poslání a toho, co 
přišel hlásat, což také posky-
tuje mocný vhled do toho, 
proč Ježíšův život a učení 
vyvolaly takový strach a ne-
návist mezi jeho odpůrci. 
Napsal: „Ježíš přijímal lidi. 
To ho pro ně činilo tak při-
tažlivým… V jeho přítom-
nosti, v jeho tělesné pří-
tomnosti, cítili lidé hloubku 
osvobození tak nesmírnou, 
že ji nazývali odpuštěním 
hříchů. Poprvé se cítili osvo-
bozeni ze sevření hříchu svě-
ta. Byli volní a schopní vidět 

sami sebe, schopní přiznat si, co skutečně jsou.“ A dále: „Ježíš představoval 
politickou hrozbu ne proto, že by byl politikem, ale proto, že dával lidem 
jistotu, vytvářel druh vztahu, který by se nedokázal včlenit do společnosti 
v posledku založené na dominanci a strachu.“ (God Still Matters [Na Bohu 
stále záleží], s. 175)

Na základě těchto myšlenek můžeme vidět, že se zákoníci a farizeové 
Ježíše bytostně báli; byl znepokojující, protože byl tím, kým říkal, že je: Ces-
ta, Pravda a Život. Takže aby ho mohli odmítnout, museli o něm vybudovat 
nový příběh, který by je chránil před nutností vybrat si cestu pravdy. Museli 
z něj udělat buřiče, rouhače, nebezpečného zločince a tak dále. Jejich způ-
sob života bohužel není v naší době nijak neobyčejný.

„Soud pak je v tom, že světlo přišlo na svět, ale lidé si zamilovali více tmu 
než světlo, protože jejich skutky byly zlé. Neboť každý, kdo dělá něco špat-
ného, nenávidí světlo a nepřichází k světlu, aby jeho skutky nevyšly naje-
vo.“ (Jan 3, 19–20)

Ale my jsme zde, byly jsme uchváceny Pravdou, v nějakou chvíli na naší 
životní cestě jsme také poznaly třeba jen okamžik čistoty srdce, která nás 
přivedla tam, kde jsme tady a teď. Byla doba, v níž jsme byly schopné vzít 
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svůj život do vlastních rukou a s odvahou a důvěrou jej nabídnout Pánu. 
Bohu díky!

Co je čistota srdce?

Svatý Dominik ji měl, trávil dlouhé hodiny u kříže v adoraci a modlitbě za 
spásu duší a je nám mocnou pomocí na cestě životem, který nám byl dán. 
Byl ohromným světlem v temnotách doby, v níž žil, a pomůže nám být svět-
ly v temnotách naší doby – světly pravdy. Blahoslavený Jordán o něm řekl, 
že „všechny lidi objímal širokou náručí lásky, a protože měl všechny rád, 
měli všichni rádi jeho. Celý se rozdával v péči o bližní a v soucitu s ubohý-
mi.“ (Libellus 64) 

Troufám si pouze navrhnout, co je počátkem čistoty srdce:

• Vědět, že jsi milována a mít touhu objevit, co je láska – nebo kdo;
• Patřit té Lásce a být s ním natolik spojená, že vidíš tak, jak vidí on;
• Vyžaduje od nás, abychom byly bezostyšně upřímné ohledně toho, kdo 

jsme a jaké jsme, a pak s vděčností přijaly dar života, který nám byl svěřen 
onou Láskou.

• Čistota srdce je zcela dar milosti, který je dáván a přijímán, když poslou-
cháme Pánovo slovo a vytváříme si z něj svůj domov.

Další anglický dominikán, Simon Tugwell OP, napsal: „Člověk je stvořen, 
aby odrážel obraz a podobu Boha, a je to tento obraz a tato podoba, které 
jsou obnoveny milostí, působením Ducha svatého. Čistota srdce není pouze 
záležitostí našeho vlastního nitra. Náš Pán řekl svým učedníkům: ‚Vy jste 
již čisti pro slovo, které jsem k vám mluvil.‘ (Jan 15, 3). Pokud máme čisté 
srdce, je to proto, že nám Bůh dal čisté srdce.“

Závěr

Začala jsem několika verši popisu scény ukřižování podle svatého Jana. 
V závěru se pokusím srovnat podobu Ježíšovy smrti na kříži s tím, jakou po-
dobu mají mít naše životy. Svatý Tomáš věřil, že je to „druhově tentýž úkon, 
jímž se miluje Bůh a jímž se miluje bližní.“ (STh II-II, q. 1, přel. Tomáš 
Dittl OP) Celý smysl naší touhy po čistotě srdce – jak nám blahoslavenství 
připomíná – je, abychom mohly spatřit Boha. Naše příprava pro toto pat-
ření tady a teď je otevřenost pro dar vidět tak, jak vidí Bůh, a nikoli tak, jak 
jsme náchylné či pokoušené vidět. Je relativně snadné vidět krásu ve světě 
a v němých tvářích (dokonce i v pavoucích!); inspirovat se krásou nato-
lik, že nás to vede k vytváření nádherného umění, hudby, literatury, poezie 
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a tak dále. Bývá to nároč-
nější – i když ne vždycky –, 
když se ji pokoušíme rozpo-
znat v lidech, s nimiž žijeme 
na každodenní bázi; a tím 
víc, když se tyto lidi snaží-
me milovat. 

Ale pokud přijmeme 
tuto výzvu a rozhodneme se 
pěstovat ono pozvání k lás-
ce, zdá se nevyhnutelné, 
že nás to bude hodně stát; 
a odhalíme, že ve skuteč-

nosti nedokážeme uspět vlastními silami. Když jsem byla před mnoha lety 
v noviciátu, dělali jsme lectio na nedělní evangelium, v němž Pán mluvil 
o tom, že máme „vzít svůj kříž a následovat ho“. Obraz, který se mi v tu chví-
li vybavil, bylo malé děvče: stojí na poli naplněném kříži, které jsou rozesety 
všude po zemi, a současně překypuje radostí a štěstím, plná důvěry a touhy 
pomoci, jak to u dětí často bývá. Pustí se do zvedání všech těch křížů, aby 
prokázala svou horlivost pomoct a aby ukázala, jak je odvážná – že zvládne 
nést tolik křížů. Ale jak na tom pracuje, břemeno příliš těžkne a je tam tolik, 
tolik křížů, že její náruč není dost velká, aby je všechny pobrala. Začíná ztrá-
cet odvahu a kříže jí vypadávají z rukou, až nakonec žádný nezbývá: ruce 
má prázdné a je zoufalá, protože selhala. V tu chvíli si ale uvědomí, že sama 
žádný nést nedokáže; a potom vzhlédne a vztáhne ruce k tomu, kterého tak 
toužila potěšit; a on ji pozvedne a vezme ji k sobě. 

Naším cílem je nebe. Kde to je? Jaká cesta tam vede? Byly jste tam ně-
kdy, abyste věděly, jak se tam vrátit? Naše touha být tam není ničím ve 
srovnání s touhou po tom, který nás tam pozval. On jediný je ta Cesta, on 
jediný ji zná; on jediný nás tam může vzít – a tak jsme povinny vztáhnout 
ruce a žít tak, aby nás mohl pozvednout a konečně nás přijmout k sobě.

Možná je to prozřetelnost, že je dnes úterý! Protože dnes zpíváme na-
šemu svatému otci a připomínáme mu, aby byl věrný slibu, který dal svým 
bratřím, než zemřel. Víme o jeho velké touze, aby všechny jeho „děti“ mohly 
patřit na Boha v nebi, a – jak to sám Pán učil –, abychom ho mohly vidět, 
musíme mít čisté srdce. Proto skončíme modlitbou, kterou budeme zpívat 
dnes večer, plné naděje! O spem miram…

S. Niamh Muireann Galvin OP 
přeložila Zuzana Špicová, redakčně upraveno
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Letní škola Tomáše Akvinského
3. ročník • 28. 7. – 3. 8. 2024 Kroměříž • téma Láska

Třetí ročník Letní školy Tomáše Akvinského se bude 
konat ve dnech 28. července až 3. srpna 2024 na Ar-
cibiskupském gymnáziu v Kroměříži. Akci pořádají 

Česká a Slovenská dominikánská provincie ve spolupráci s nakladatelstvím 
Krystal OP. Tento ročník bude věnován tématu Láska. Náplní letní školy 
bude společné studium nauky a textů svatého Tomáše vztahujících se k da-
nému tématu a hledání jejich významu pro náš duchovní i praktický život. 
Na programu budou přednášky, workshopy, společná i individuální modlit-
ba a čas pro setkávání a rozhovory. Těšíme se na vás a prosíme o modlitební 
podporu akce.

Seznam hlavních přednášek:

Přátelství u Platóna, Aristotela a pozdních stoiků (prof. Tomáš Machula)
Láska a přátelství podle Tomáše (prof. Tomáš Machula)
Láska jako teologická ctnost (fr. Lukáš Fošum OP)
Hriechy proti láske (fr. Samuel Lovás OP)
Duch svatý jako Láska (fr. Štěpán Filip OP)
Nemenný Boh a jeho láska k stvoreniu (fr. Alan Dely OP)
Erós. Od Platóna po Dionýsia Areopagitu (prof. Filip Karfík)
Pokoj jako účinek lásky (fr. Irenej Šiklar OP)
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Nenechte si ujít, zapojte se:

• Pokračuje sbírka pro ukrajinský vikariát (č. ú. 637 5022/2700; do zprávy pro pří-
jemce uveďte prosím „dar pro Ukrajinu“)

• Prodloužený víkend pro dominikánské rodiny s dětmi
   30.  5. – 2. 6. 2024 v penzionu Mlýn v Jimramovských Pasekách na Vysočině
   přihlášky u Viktora Petra Houdka z jablonského sdružení na viktor@houdek.cz

• Podpora rekonstrukce kláštera a baziliky v Jablonném v Podještědí
   číslo účtu 903503389/0800 s variabilním symbolem 777
   více na https://www.zdislava.cz/

• O Třech ve třech. Podcast o víře a životě z ní ׀ https://op.cz/o3v3/

• Dominikánská 8 ׀ https://dominikanska8.cz/

   Podpořit projekt Dominikánská 8 můžete mimo jiné skrze platformu Darujme.cz: 
https://www.darujme.cz/projekt/1209057

• Knižní salóny nakladatelství Krystal OP ׀ https://krystal.op.cz/knizni-salon-2/
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